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دیدار آیت الله جوادی آملی با آیت الله سیستانی

آیت الله عبدالله جوادی آملی که عتبات مقدســه در عراق سفر کرده است، در 
نجف اشرف به دیدار آیت الله سیستانی رفت.

آیت الله جوادی آملی همچنین با مقتدی صدر و سید عمار حکیم رهبر جریان 
حکمت ملی عراق نیز دیدار کرد.

مراجع

درخواست ماده ۴۷۷ از سوی وکلای امیر تتلو
وکیل امیر حسین مقصودلو درباره آخرین وضعیت تتلو در صفحه اینستاگرام 

خود از درخواست ماده ۴۷۷ و دستور رسیدگی رئیس قوه قضاییه خبر داد.
بــه گزارش ایلنا، پس از اینکــه خواهر امیر تتلو با تأیید خبر اعدام برادرش در 
صفحه اینســتاگرامی اش، خبر از شکسته نشدن حکم اولیه او داده بود عاطفه 
حاذق یکی از وکلای امیرحســین مقصودلو درباره آخرین وضعیت پرونده تتلو 

در صفحه ایسنتاگرام خود نوشت:
با سلام و احترام؛

درخواســت ماده ۴۷۷ و خلاف شرع بودن رای صادره ثبت و دستور رسیدگی 
توسط ریاست محترم قوه قضاییه صادر گردید. انشاءالله که ختم به خیر شود.

نقشی_حاذق
وکلای امیر تتلو

عدلیه

افشاگری حضرتی در مورد بدهی های وزارت نیرو
رئیس شورای اطلاع رسانی دولت نسبت به پیامدهای مدیریت نادرست بحران 
هشــدار داد و گفت: اشتباه در نحوه مواجهه با بحران ، می تواند به اعتبار نظام 
آســیبی جدی وارد کند چراکه اطلاع رســانی در این شرایط مستلزم سرعت، 

دقت، شفافیت و مسئولیت پذیری است و باید از ادبیات تحکمی پرهیز کنیم.
الیاس حضرتی رئیس شــورای اطلاع رسانی دولت روز سه شنبه در نخستین 
نشست مدیران ارتباطات شهرداری های سراسر کشور، گفت: نهضت تولید انرژی 
پاک در کشــور آغاز و واردات گسترده پنل های خورشیدی برای تولید برق نیز 
در دستور کار قرار گرفته است ضمن اینکه تمامی دستگاه های اجرایی موظف 
به نصب این تجهیزات برای تامین بخشی از برق مصرفی و کاهش فشار شبکه 
سراسری شده اند. به گزارش ایرنا، او با تأکید بر ضرورت تشویق سرمایه گذاری 
در حوزه های حمل ونقل به ویژه بخش های هوایی و دریایی، افزود: بازتاب صحیح 
و امیدآفرین اقدامات انجام شده از طریق رسانه ها، نقش مهمی در افزایش اعتماد 
عمومی و تقویت سرمایه اجتماعی دارد چراکه امروز بیش از هر زمان دیگری، 
کشور به روایتی منسجم، قابل فهم و هنرمندانه از اقدامات و برنامه های ملی نیاز 
دارد. او با اشاره به تحولات نوین عرصه اطلاع رسانی، تأکید کرد: روابط عمومی  
بایــد از نقش انفعالی فاصله گرفته و به عنوان بازیگر اصلی در فرآیند مدیریت 
افکار عمومی عمل کند، امروز دیگر دوره اطلاع رسانی یک طرفه از جانب مدیران 
به ســر آمده و گفت وگوی دوســویه با جامعه و ذی نفعان، تنها مسیر ارتباطی 
اثربخش است. حضرتی حفظ و بازسازی اعتماد عمومی، تقویت اعتماد سیاسی 
و افزایش ســرمایه اجتماعی را از مهم ترین وظایف روابط عمومی ها برشمرد و 
افزود: روابط عمومی در شرایط بحرانی باید در صدر مدیریت قرار بگیرد و اتاق 
بحران بدون حضور مدیر روابط عمومی، رئیس سازمان و مسئول حراست ناقص 
است. رئیس شورای اطلاع رسانی دولت نسبت به پیامدهای مدیریت نادرست 
بحران هشــدار داد و گفت: اشتباه در نحوه مواجهه با بحران ، می تواند به اعتبار 
نظام آسیبی جدی وارد کند چراکه اطلاع رسانی در این شرایط مستلزم سرعت، 
دقت، شــفافیت و مسئولیت پذیری است و باید از ادبیات تحکمی پرهیز کنیم. 
وی با انتقاد از روند گزینش ها در سال گذشته، گفت: از ۴۵ هزار معلم پذیرفته 
شده در آزمون، ۲۶ هزار و ۵۰۰ نفر تنها به دلیل پوشیدن کفش کتانی، شلوار 
لی و یا نداشتن چادر، رد شدند که این نشانه ضرورت بازنگری و حرکت برای 
همه ملت اســت. حضرتی با بیان اینکه زبان تواضع کارآمدترین شــیوه برای 
ارتباط با مردم اســت، اظهار کرد: در حادثه بندر شهید رجایی، اتاق بحران در 
ســطوح ملی و استانی تشکیل و فعال شد، سخنگوی واحد برای اطلاع رسانی 
بحران انتخاب و سه مســیر ارتباطی مجزا برای رسانه ها، مردم و خانواده های 

آسیب دیده تعریف شد، این الگو باید در تمامی بحران ها مورد توجه باشد.
رئیس شورای اطلاع رسانی دولت، پراکندگی در اطلاع رسانی و چندصدایی در 
زمان وقوع حوادث را آفتی جدی عنوان کرد و افزود: آنچه در جریان ســقوط 
هواپیمای اوکراینی رخ داد، نباید تکرار شود، عدم شفافیت در بحران ها همواره 
خط قرمز جمهوری اسلامی است و بی توجهی به این امر هزینه های سنگینی 
را برای کشور به همراه خواهد داشت. رئیس شورای اطلاع رسانی دولت در ادامه 
به مطالبات اصلی مردم اشــاره کرد و گفت: تمام نظرسنجی ها نشان می دهد 
که مســائل اقتصادی در صدر مطالبات و اولویت  اصلی افکار عمومی اســت و 
مسئولان باید به این موضوع توجه جدی داشته باشند چراکه مطالبات اقتصادی 
مردم شامل کنترل تورم، کاهش بیکاری، حل بحران مسکن، مقابله با تحریم ها 
و اصلاح ســاختارهای معیوب و فسادزا است. وی با تاکید بر اینکه هیچ یک از 
این اهداف بدون اصلاح سیاســت خارجی محقق نخواهد شد، افزود: جمهوری 
اسلامی ایران اکنون با جدیت بیشتری وارد مسیر مذاکره شده و چهارمین دور 

گفت وگوهای غیرمستقیم با آمریکا نیز به  تازگی برگزار شد.
حضرتی ضمن اشــاره به اصول ثابت جمهوری اســلامی در جریان مذاکرات، 
از وزیر امور خارجه به عنوان ســردار میدان دیپلماســی نام برد و تصریح کرد: 

عراقچی با تمرکز بر منافع ملی، پیگیر حل چالش های موجود است.
وی اظهار کرد: ادامه مسیر تقویت دیپلماسی با همسایگان که از دولت شهید 
رئیسی آغاز و امروز نیز با قوت در دولت چهاردهم پیگیری می شود، بر پایه رفع 

سوءتفاهم ها و بهره گیری از زبان مشترک فرهنگی است.
رئیس شــورای اطلاع رسانی دولت گفت: دستگاه های اجرایی کشور آماده اند 
تا از فرصت های فراهم شــده در حوزه سیاســت خارجی، به نفع اقتصاد ملی 
بهره برداری کنند. وی ایجاد وفاق ملی را پیش شرط عبور از بحران های اقتصادی 
و اجتماعی دانســت و گفت: وفاق ملی یعنی بازسازی انسجام اجتماعی همه 
اقشار و اقوام ایرانی و امروز دولت تلاش می کند تا همه گروه ها، فارغ از مذهب، 

قومیت، جنسیت یا گرایش سیاسی، در مدیریت کشور سهیم باشند.

رویداد

وزیر کار بدون کارت زرد 
مجلس را ترک کرد

ســوال نمایندگان از وزیر کار صبح امروز به صحن مجلس 
آمد.

در جلســه علنی دیروز مجلس شــورای اســلامی، احمد 
میدری وزیر تعاون کار و رفاه اجتماعی برای پاسخ به سوال 
تعدادی از نمایندگان مجلس درباره انتصابات سیاســی در 

سازمان بهزیستی حاضر شد.
بنا بر روایت ایسنا، نمایندگان از پس از استماع توضیحات 
میدری، با ۱۲۵ رای موافق، ۹۹ رای مخالف و ۸ رای ممتنع 
از مجموع ۲۳۲ رای ماخوذه از این توضیحات قانع شدند و 
وزیر کار بدون دریافت کارت زرد از مجلس، صحن مجلس 

را ترک کرد.

کامران غضنفری:
پزشکیان با تهدید و استعفا از ابلاغ قانون 

عفاف و حجاب جلوگیری کرد
کامران غضنفــری نماینده حامی جلیلــی و پایداری در 
مجلس گفت: پزشــکیان چندین بار در ماه های گذشــته 
کارهایی را که می دانسته است خلاف قانون، خلاف مقررات 
و خلاف مصلحت است، با اصرار و بعضاً با تهدید به استعفا 

آن ها را مطرح کرده است و از آن جلوگیری کرده است.
به گــزارش خبرآنلاین، کامران غضنفــری نماینده حامی 
جلیلی و پایداری در مجلس درباره نحوه جلوگیری از ابلاغ 
قانون عفاف وحجاب و رفع فیلترینگ واتساپ و گوگل پلی 
گفت: پزشکیان چندین بار در ماه های گذشته کارهایی را 
که می دانســته است خلاف قانون، خلاف مقررات و خلاف 
مصلحت اســت، با اصرار و بعضاً با تهدید به اســتعفا آن ها 
را مطرح کرده اســت مانند زمانی که با تهدید به اســتعفا 
می آیــد و از ابلاغ قانون عفاف و حجاب جلوگیری می کند 
یا به طور مثال در شــورای عالــی فضای مجازی با تهدید 
به اســتعفا می آید رفع ممنوعیت واتساپ و گوگل پلی را 

مصوب می کند.

واکنش تند قالیباف به سخنان میرسلیم
تشویش اذهان عمومی است 

مدعی العموم ورود کند
قالیباف سخنان میرسلیم تشویش اذهان عمومی خواند و 
خواستار ورود مدعی العموم به ماجرای اظهارات میرسلیم 

شد.
محمد باقر قالیباف در جریان جلسه علنی دیروز مجلس در 
واکنش به سخنان اخیر سید مصطفی میرسلیم،گفت: من 
کلیپ آقای میرسلیم را دیدم حتماً تشویش اذهان عمومی 

می کند و حتماً یک تهمت به مجلس است.
بنــا بر روایت ایســنا، رئیس مجلــس در واکنش به تذکر 
مهرداد گودرزوند چگینی نماینده رودبار درباره لزوم ورود 
مجلس به ادعای میرســلیم نماینده دوره یازدهم مبنی بر 
گرفتن رشوه توســط نمایندگان در زمان استیضاح گفت: 
حتما دادســتان کل کشــور به عنوان مدعی العموم این 
موضوع را پیگیری می کند و ما هم در هیئت رئیسه مجلس 
از طرف نمایندگان مجلس شکایت می کنیم تا از تشویش 

اذهان عمومی جلوگیری شود.
مهــرداد گودرزوند چگینی نماینــده رودبار در تذکر خود 
گفت: ایــن روزها تهمت های پی درپی در رســانه ها علیه 
مجلس مطرح می شــود که لازم است مدعی العموم به آن 

ورود کند.
وی توضیح داد: آقای میرسلیم نماینده دوره یازدهم، اخیرا 
در مصاحبه ای، نمایندگان مجلس و وزرا را به گرفتن رشوه 
متهم کردند. ایشــان گفته کــه وزرا با کیف پر به مجلس 
می آیند و با کیف خالی از مجلس خارج می شوند و با دادن 

رشوه جلوی استیضاح را می گیرند.
این نماینده مجلس بیان کرد: آقای میرسلیم فردی هستند 
که بیش از ۴۰ سال در ارکان مختلف نظام مسئولیت داشته  
و می تواند در صورت وجود اسنادی، آن  را در اختیار دستگاه 
قضایی قرار دهد. اگر ایشان اسنادی ندارند، از دستگاه قضا 
و رئیس قوه قضاییه و دادستان کل کشور و مدعی العموم 
می خواهم به این موضوع رســیدگی کنند و اجازه ندهند 

فضای عمومی کشور با تهمت و توهین اداره شود.
وی افزود: آقای میرسلیم چه حقی دارد به مجلس توهین 
کرده و مجلس را متهم به دریافت رشوه کند؟ ایشان فردی 
نیست که بگوید دسترسی به ارکان نظام ندارد و می تواند 
مستندات خود را در اختیار قوه قضاییه قرار دهد. ما چقدر  
در حوزه انتخابیه بگوییم جزو این ها نیســتیم. گودرزوند 
بیان کرد: اگر آقای میرسلیم اسنادی دارد آن را به دستگاه 
قضایی ارائه داد وگرنه دســتگاه قضایی جلوی این افراد را 
گرفته تا مجلس را مورد اتهــام قرار ندهند؛  از رئیس قوه 
قضاییه خواهش می کنم اجازه ندهند فضای عمومی کشور 
به سمت توهین و تهمت از سوی کسانی برود که به همه 

ارکان کشور دسترسی دارند.

انتقاد نماینده نجف آباد 
از مصرف برق توسط مردم

ابوالفضل ابوترابی نماینده نجف آباد و عضو کمیسیون امور 
داخلی و شوراهای مجلس شورای اسلامی گفت: در زمان 
۸ ســال دولت روحانی و همچنین ۲ سال آخر دولت آقای 
احمدی نژاد رشد تولید برق منفی بود. همه تولید متوقف 

بود در زمینه برق تولید نداشتیم.
به گزارش خبرگزاری خبرآنلاین، ابوالفضل ابوترابی نماینده 
نجف آباد و عضو کمیسیون امور داخلی و شوراهای مجلس 
در گفت وگو با خبرآنلاین، با تاکید بر اینکه عدم توســعه 
صنعت برق و گاز در دهه ۹۰ کاملا مشــهود بود گفت: در 
زمان ۸ سال دولت روحانی و همچنین ۲ سال آخر دولت 

آقای احمدی نژاد رشد تولید برق منفی بود.
ابوترابی با اشــاره به کمبود برق در کشور و نیاز به رفع این 
مشــکل گفت: یکی از دلایل عمده مشــکل برق کشور به 
گذشته بر می گردد چرا که در گذشته مسئولین به افزایش 

تولید توجهی نداشتند.
وی عنوان کرد : در زمان ۸ سال دولت روحانی و همچنین 
۲ سال آخر دولت آقای احمدی نژاد رشد تولید برق منفی 

بود. همه تولید متوقف بود در زمینه برق تولید نداشتیم.
عضو کمیسیون امور داخلی و شــوراهای مجلس شورای 
اسلامی تاکید کرد: عدم توسعه صنعت برق و گاز در دهه 

۹۰ کاملا مشهود بود.
ابوترابی با اشــاره به دیگر دلایل مشکلات صنعت برق و با 
بیان اینکه رمزارزهای غیرمجاز و استخراج غیرقانونی رمز 
ارزها و فرســودگی شبکه توزیع و انتقال در چالش صنعت 
بــرق تاثیر دارد، افزود: اما مهمتر از اینها این اســت که ما 

افزایش تولید برق نداشتیم.
وی گفت: وقتی ما ۱۰ ســال تولید برق نداشته باشیم باید 
شاهد افزایش مصرف و فرســودگی شبکه تولید، توزیع و 
انتقال باشــیم. عضو کمیســیون امور داخلی و شوراهای 
مجلس شورای اسلامی افزود: طبق قانون برنامه توسعه هر 
سال باید یک افزایش تولید برق به شبکه برق می داشتیم 

که در ۱۰ سال هیچ افزایش تولیدی نداشتیم.

مجلس

دبیرکل حزب مردم سالاری بر ضرورت 
پایبندی به اصول انقلاب و اقتدار ملی 
در هرگونه تعامل خارجی تأکید کرد و 
گفت: مذاکره زمانی ثمربخش است که 
عزت ایران حفظ شــود و منافع ملت 

تأمین گردد.
حــزب  دبیــرکل  کواکبیــان،  مصطفــی 
مردم ســالاری، با اشــاره به تحولات جاری 
در عرصه سیاســت خارجی و ضرورت ادامه 
مذاکرات با رویکردی واقع بینانه، تأکید کرد: 
مذاکره باید ادامه پیدا کند، اما دل بستن به 
نتایج آن مشــروط به اقدامات عملی طرف 

مقابل اســت. وی گفت: غنی سازی هیچ گاه 
موضوع اصلی مذاکرات نبوده و تحت نظارت 
ســازمان انرژی اتمی ایران انجام می شــود. 
ما از ابتدا بر پایه شــفافیت عمل کرده ایم و 
راستی آزمایی ها به صورت دقیق انجام شده 

است.
کواکبیان با اشــاره به فتــوای رهبر معظم 
انقلاب درباره حرمت سلاح هسته ای افزود: 
این فتــوا مبنای سیاســت کلان جمهوری 
اسلامی ایران در حوزه هسته ای است و باید 
آن را به عنوان نقطه قوت اخلاقی و سیاسی 

کشور در تعاملات جهانی بازتاب داد.

لابی صهیونیستی، مانع توافق و 
به دنبال کارزار نظامی

کواکبیــان با انتقــاد از برخــی جریان های 
خارجی که با اصل مذاکره مخالف اند، گفت: 
لابی صهیونیســتی همواره در مسیر تحقق 
توافق مانع تراشی کرده و به دنبال فشارهای 

نظامی است. 
وی هشــدار داد که نباید به ایــن اقدامات 
میدان داده شــود و افــزود: مذاکرات اگر با 
انسجام درونی و اقتدار ملی همراه باشد، ابزار 
قدرتمندی برای تأمین منافع کشور خواهد 

بود.

مذاکره، خواست نظام است، نه 
وابسته به دولت ها

دبیرکل حزب مردم ســالاری تأکید کرد که 
مذاکره خواست نظام جمهوری اسلامی است 
و نباید به آن نگاه جناحی داشــت. او گفت: 
دولت ها می آیند و می روند، اما راهبرد تعامل 
سازنده و عزتمند با جهان باید استمرار داشته 
باشد. کواکبیان تصریح کرد: ما نباید در عرصه 
بین الملــل به گونه ای رفتــار کنیم که گویی 
منفعل یا ناتوان هســتیم. ایران با پشــتوانه 
تمدنی و انقلابی خود باید با گردنی افراشته و 
رویکردی منطقی و قدرتمند وارد گفتگوهای 
جهانی شــود. او افزود: حتــی در تجربه های 
بین المللی هم شاهدیم که قدرت های بزرگ 
در عین اختلاف، مذاکره می کنند و این اصل 

پذیرفته شده ای در روابط بین الملل است.
رفع تحریم ها گره خورده به تعامل 

فعال و نه عقب نشینی
کواکبیان با اشاره به تلاش های انجام شده در 
ســال های اخیر برای کاهش تحریم ها گفت: 
تحریم ها نه با شــعار و نه بــا انفعال از میان 
برداشته می شوند، بلکه نیاز به مذاکره هدفمند 
و قدرت محور دارند. وی با انتقاد از کسانی که 
هرگونــه مذاکره را نفی می کنند، افزود: »این 
گروه ها باید بگویند راهکار جایگزینشان برای 
رفع تحریم چیســت؟«در پایان، کواکبیان بر 
ضرورت پایبندی به اصول انقلاب و اقتدار ملی 
در هرگونه تعامل خارجی تأکید کرد و گفت: 
مذاکره زمانی ثمربخش است که عزت ایران 
حفظ شود و منافع ملت تأمین گردد. ما تجربه 
کافی برای مذاکره از موضع قدرت را داریم و 
 امروز بیش از گذشــته نیازمند انسجام ملی 

در این مسیر هستیم.

رئیس قوه قضائیه در حاشیه چهارمین 
کشــور های  آمبودزمان های  مجمــع 
عضو ســازمان همکاری اسلامی گفت: 
اقداماتی که امروز در غزه شــاهد آن 
هســتیم، صرفاً جنایت علیه اسلام و 
مسلمانان نیســت بلکه جنایت علیه 
بشریت است؛ همه ما وظیفه داریم که 
اولاً جنایت های صورت گرفته در غزه را 

افشا کنیم.
به گــزارش مرکــز رســانه قــوه قضائیه، 
اژه ای  والمســلمین محسنی  حجت الاسلام 
در حاشیه چهارمین مجمع آمبودزمان های 
کشور های عضو ســازمان همکاری اسلامی 
طی گفتگویی اظهار کرد: وظیفه و ماموریت 
همــه نهاد های مدنی، حکومتــی و مردمی 
نظیر آمبودزمان های کشور های عضو سازمان 
همکاری اسلامی، جلوگیری و پیشگیری از 
ضایع شــدن حق افراد و تلاش برای اجرای 

درست قوانین است. 
رئیس دســتگاه قضا افزود: تقاضــای ما از 
نهاد هایی همچون آمبودزمان های کشور های 
عضو سازمان همکاری اسلامی این است که 
ظلم های بزرگی که امروز در غزه و فلسطین 
صورت می گیرد را به صورت جدی پیگیری 
کنند و در برابر آن احساس مسئولیت داشته 

باشند. 
رئیس قوه قضائیه با اشــاره به شهادت بیش 
از ۵۰ هزار نفر و مجروح شدن بیش از ۱۰۰ 
هزار نفر از فلســطینیان و همچنین تخریب 
بیمارستان ها و مراکز  زیرساخت ها، خانه ها، 
مذهبــی در جریان جنــگ اخیر غزه گفت: 
نباید شرایط به نحوی باشد که جنایت های 
وحشــیانه صهیونیست ها در غزه و فلسطین 

برای مان عادی و معمولی شود. 
رئیس دستگاه قضا گفت: در شرایط کنونی، 
دولت هــا، ملت ها، ســازمان های بین المللی 

مدافــع حقوق بشــر و نهاد هــای حکومتی 
و مردمی در راســتای جلوگیــری از ادامه 
جنایت های صهیونیســت ها در غزه، از هیچ 
تلاشی نباید دریغ کنند؛ باید به نحوی عمل 
شود که جنایتکار دیگری به خود اجازه انجام 

چنین اقدامات ســبعانه و ددمنشــانه ای را 
ندهد و جنایتکاران صهیونیست نیز به اشدّ 
مجازات برســند؛ نهاد های مدنی و مسئولان 
 کشــور ما نیز باید این موضوع را به صورت 

ویژه پیگیری کنند.

دبیرکل حزب مردم سالاری:

اسرائیل به دنبال مانع تراشی در مذاکرات است

رئیس قوه قضائیه:

اتفاقات غزه، جنایت علیه بشریت است

غرویان:

تخصیص بودجه مؤسسات حوزوی درگیر جناح بازی 
لاریجانی:

ناهنجاری مدیریتی در کشور شکل گرفته است
یک اســتاد حوزه با اشاره به 
ســالگرد بازتاســیس حوزه 
شــیخ  توســط  قم  علمیه 
عبدالکریــم حائــری گفت: 
کنونی  وضعیت  متأســفانه، 
حوزه های علمیه، به ویژه حوزه 
قــم و تفاوتی که با نجف دارد 
همین موضوع اســت و حوزه 
علمیه قم بیش از حد سیاسی 

شده است.
حجت الاســلام محسن غرویان در گفت وگو با ایلنا، با توجه به صد سالگی بازتاسیس حوزه 
علمیه قــم درباره ارزیابی اش از عملکرد حوزه علمیه قم بــه ویژه در دهه های اخیر گفت: 
حوزه علمیه قم امروز با تأســیس شیخ عبدالکریم حائری موسس شکل گرفته است. وقتی 
به شخصیت ایشان نگاه می کنیم، متوجه می شویم که ایشان یک مدیر و برنامه ریز بوده اند و 
همین ویژگی مدیریتی ایشان باعث شکل گیری حوزه علمیه قم شده است. این خود نکته ای 
درس آموز است که مدیریت یک مرکز علمی، هنری بسیار دقیق است و کار هر کسی نیست.

وی ادامه داد: نکته دیگر این اســت که ایشــان حوزه علمیه را به عنوان حوزه علمیه و یک 
پایگاه علمی تأســیس کردند نه پایگاه سیاســی. یعنی تأکید داشتند که اینجا باید تمرکز 
بحث های حوزه بر مباحثات علمی باشــد و حوزه محل کشــمکش های سیاســی و جناح 
بازی های سیاســی نباشد. متأســفانه، وضعیت کنونی حوزه های علمیه، به ویژه حوزه قم و 
تفاوتی که با نجف دارد همین موضوع اســت و حوزه علمیه قم بیش از حد سیاســی شده 

و کشمکش های سیاسی بین روحانیون ضربه های بزرگی به جنبه علمی حوزه زده است. 
این مدرس حوزه علمیه تصریح کرد: ما اگر به حوزه به عنوان یک مرکز تولید فکر و اندیشه 
برای بشریت امروز نگاه کنیم و جنبه بین المللی به آن بدهیم، نیازمند اقتضائاتی هستیم که 
متأسفانه در حال حاضر حوزه های علمیه ما اینچنین نیستند. تربیت طلاب محدود است به 

اینکه این طلبه در یک روستا نماز جماعت بخواند.
حجت الاســلام غرویان خاطرنشــان کرد: حــوزه در مقیاس بین المللی بــه نظر من باید 
شــخصیت هایی را تربیت کند که در حد شهید مطهری، شهید بهشتی و علامه طباطبایی 
باشــند و در عرصه های مختلف اعم از فقه، اصول، حقوق، فلســفه و انسان شناسی بتوانند 
حرف هایی در تراز فلاسفه بزرگ جهان مطرح کنند. متأسفانه، حوزه ما هنوز به این مرحله 
نرســیده و کمبودها و نواقص زیادی دارد تا به این مرحله برســد. ایــن موارد هم به نظر 
من معلول کشــمکش های سیاسی اســت. افرادی که امورات حوزه را مدیریت و خط دهی 
می کنند، بینش وسیع جهانی ندارند یا خیلی کم دارند و این مسائل را خیلی مهم نمی دانند 

و برنامه ریزی ها برای دروس، تحقیقات و پژوهش ها در سطح بسیار نازلی قرار دارد.
وی ادامه داد: نکته دیگری که من سال هاست گفته ام این است که ما می خواهیم در حوزه 
شــخصیت هایی مانند امام خمینی پرورش پیدا کنند که بتوانند فکر و فلســفه جدیدی را 
مطرح کنند، یک نظام سیاسی تشکیل دهند و انقلابی در میان انقلاب های فکری و فرهنگی 
عالم ایجاد کنند و به دنبال آن یک انقلاب سیاســی را شــکل دهند. بنابراین، وزن چنین 
شخصیت هایی باید در حوزه پدید بیاید و افرادی در این تراز داشته باشیم. اگر می خواهیم 
حوزه به این شــکل باشد، باید افکار، اندیشــه ها، کتاب ها و دروس شخصیت های بزرگ در 
حوزه تدریس شود.  این استاد حوزه تصریح کرد: اگر اندیشه ها و کتب حضرت امام در متن 
حوزه قرار بگیرد، در آینده خروجی هایی از حوزه خواهیم گرفت که اندیشه سیاسی متعالی 
دارند. همان طور که مقام معظم رهبری در پیام اخیرشان به ضرورت توجه به فلسفه اشاره 
کردند، آثار بــزرگان مانند علامه طباطبایی، آیت الله مصباح، آیت الله جوادی آملی، آیت الله 
حسن زاده و آیت الله مطهری باید به متن حوزه ها بیاید و فلسفه غرب هم باید خوانده شود. 
اگــر این ها کنار هم در حوزه قرار بگیرند، می توانیم به رشــد و تحول در حوزه های علمیه 
امیدوار باشــیم. حجت الاســلام غرویان در بخش دیگری از صحبت های خود با اشــاره به 
سیاسی و جناحی شدن حوزه درباره بودجه حوزه های علمیه قم گفت: متأسفانه، تخصیص 
عادلانه بودجه برای حوزه ها و مؤسســات حوزوی، مؤسســات پژوهشی و علمی به درستی 
صورت نمی گیرد. این موضوع هم درگیر همین جناح بازی هاســت.  وی خاطرنشان کرد: به 
نظر من، ایجاد این رقابت، حوزه را از دســت یک جناح سیاســی آزاد می سازد. زیرا فکر و 
اندیشه را نمی توان محدود کرد و نمی توان واقعاً جلوی آن را به خاطر اغراض سیاسی گرفت.

معظم  رهبر  مشاور سیاسی 
 ۹۰ اینکه  بیــان  با  انقلاب 
کشور  مشــکلات  درصد 
تحریم  به  و  است  مدیریتی 
ربطی نــدارد، گفت: قبول 
داریم مشــکلات اقتصادی 
موجب رنجش مردم شــده 
اســت و نخبــگان در این 
شرایط رقابتی برای ورود به 

امور کشور نمی کنند. یک ناهنجاری مدیریتی در کشور موجب ایجاد این شرایط 
شده و باید مدیران اهتمام خود را بکار بگیرند.

به گزارش ایســنا، دکتر علی لاریجانی در مراســم گرامیداشــت روز اســتاد و تجلیل از 
دانشجویان خارجی که در دانشگاه اهل بیت برگزار شد، ضمن بیان این مطلب به اهمیت 
و جایگاه اســتاد اشاره کرد و گفت: این دانشگاه یک ماموریت مهم بر عهده دارد و آن هم 
آموزش دادن به افرادی اســت که نیازمند هســتند که فکر دقیق دینی را بهتر بشناسند؛ 

بنابراین باید همه کمک  کنند تا دانشگاه اهل بیت توسعه پیدا کند.
این فعال سیاسی خاطرنشان کرد: در واقع شهادت سردار بزرگ و مجاهد ما حسن نصرالله، 
معاون و برخی از فرماندهان، آیت الله رئیسی، رئیس جمهور و وزیر امورخارجه کشورمان 
تا درگیری نظامی اســرائیل با ایران و کشــمش های نظامی و امنیتی با یمن، همینطور 
ماجراجویی هــای چند ماه اخیر آمریکا با ایران از اتفاقات مهم ایران و منطقه در این مدت 

بود. وقوع این حجم از تحولات در گذشته طی یکسال سابقه نداشت.
لاریجانی افزود: برخی مســائل یک سال و نیم اخیر مربوط به انتخابات و شرایط اقتصادی 
ایران می شــود که موضوع داخلی است؛ لذا باید حوادث را از بعد داخلی، منطقه ای و بین 
المللی مورد توجه قرار داد تا بدانیم وظیفه ما در برابر این اتفاقات چیست و چگونه می توانیم 

از این میدان مین گذاری شده به نحوی عبور کنیم که حداکثر منافع را کسب کنیم.
وی افزود: باید قبول کرد که ایران در برابر این همه ماجراجویی یک ســال و نیم اخیر با 
هوشمندی و صلابت رفتار و این حوادث را هضم کرد و ایستادگی و مقاومت خود را نشان 

داد. این ویژگی یک تمدن کهن است. 
لاریجانی افزود: در شــرایط امروز تصوراتی که دشمن به خصوص غربی ها دارند، این است 
که ایران شرایطی پیدا کرده است که باید با آنها تسویه حساب کرد. می گویند ایران از نظر 
اقتصادی وضعیت خوبی ندارد، باید فشارها افزایش یابد. دوم اینکه تلاش می کنند به پیکره 

سرمایه اجتماعی این کشور ضربه بزنند.
این مقام مسئول افزود: اینکه ما در شرایط اقتصادی اشکالاتی داریم را نفی نمی کنیم. برخی 
از این اشکالات به تحریم ها مربوط می شود و برخی نیز مشکلات مدیریتی دارد. ما این را 

قبول داریم و مدیران باید اهتمام خود را بکار گیرند.
مشاور سیاسی رهبر انقلاب تاکید کرد: سال هاست می گویم حکومت و دولت باید چابک و 
کم هزینه باشد؛ اما الان ۹۰ درصد بودجه کشور صرف امور جاری می شود؛ حتی کارمندان 
بضاعت کافی را ندارند و این موارد موجب رنجش مردم شده است. شرایط به گونه ای است 
که نخبگان کشــور رقابتی برای ورود به امور کشور نمی کنند. یک ناهنجاری مدیریتی در 

کشور موجب ایجاد این شرایط است.
رئیس ســابق مجلس اظهار کرد: قانون تسهیل فضای کســب و کار سال ها تصویب شده 
است؛ اما اجرا نمی شود و باید تولیدکنندگان مورد توجه قرار بگیرند و در سیاست گذاری 

سهیم باشند. 
لاریجانــی تاکید کرد: یک زمانی اروپایی ها با ایران مذاکره کردند و همه مذاکرات صورت 
گرفت؛ اما ما متوجه شــدیم آنها تصمیم گیر نیســتند و باید از جایی دیگر تصمیم گرفته 
می شــد؛ اما امروز آمریکا دیگر حوصله این بارکشــی را ندارد. ما نیز مانعی نداریم با خود 
آمریکا وارد بازی شویم. لاریجانی خاطرنشان کرد: نیروهای مقاومت نظیر فلسطین، حزب 
الله و غیره را ما به وجود نیاوردیم؛ حتی در دوره رژیم شــاه این نیروها وجود داشــتند و 
فعالیت می کردند؛ بنابراین مسئله فلسطین بخاطر فشاری بود که اسرائیل به مردم آنها  وارد 

می کرد، شکل گرفت و ریشه تاریخی دارد.
لاریجانی افزود: یکی از مقامات امنیتی آمریکایی می گوید یک هوشیاری سیاسی در منطقه 

خاورمیانه شکل گرفته است و من تا کنون این منطقه را به این شکل ندیده بودم.

انتقاد ابطحی از عملکرد دولت
سیدمحمدعلی ابطحی فعال سیاسی اصلاح طلب نوشت: کمی در مورد مسائل 
داخلی بیشــتر توجه کنید. روال زندگی ها در خانواده ها به هم ریخته است. 

تغییر ساعت دستخوش لجاجت ها شد.
ســیدمحمدعلی ابطحی فعال سیاسی اصلاح طلب در کانال شخصی خود با 

انتقاد از عملکرد دولت در حل مشلات نوشت:
آقای پزشکیان عزیز

وظیفه دولت به جای لیست کردن مشکلات، حل کردن آنهاست
قطع با خبر یا بی خبر روزانه برق که در بسیاری از خانه ها با قطع آب همراه 

است، زلزله روزانه بر عصب مردم است.
کمی در مورد مسائل داخلی بیشتر توجه کنید. روال زندگی ها در خانواده ها 
به هم ریخته اســت. تغییر ساعت دستخوش لجاجت ها شد. ساعت ۶ صبح 
بچه ها و کارمندان باید بیدار شوند. در دولت های کمونیستی هم این جور با 

زندگی روزمره مردم بازی نمی شد.
همــه ذهن ها از نگاه رســانه ای متوجه خارج و مذاکرات اســت. اما قرار بود 

مشکلات کشور به مذاکره پیوند نخورد.
یک تکانی به کابینه تان بدهید. مردمی زیر بار این همه گرانی و مشــکلات 
روزمــره زندگی مثل قطع برق، منتظرند راه حل بیابید نه اینکه وزراتان هم 

روضه مشکلات را با صدای بلندتر بخوانند.

سوشیال


